

APPENDIX


Election procedure:

According to Article 4 of the European Convention for the prevention of torture and inhuman and degrading treatment (ECPT [ETS no. 126[footnoteRef:1]], the CPT shall consist of a number of members equal to that of the Parties.   [1:  Text amended according to the provisions of Protocols No. 1 (ETS No. 151) and No. 2 (ETS No. 152) which entered into force on 1 March 2002.

] 


The members shall be chosen from among persons of high moral character, known for their competence in the field of human rights or having professional experience in the areas covered by the Convention.  	

No two members of the Committee may be nationals of the same State.  

The members shall serve in their individual capacity, shall be independent and impartial, and shall be available to serve the Committee effectively.

According to Article 5 ECPT, the members of the Committee shall be elected by the Committee of Ministers of the Council of Europe by an absolute majority of votes, from a list of names drawn up by the Bureau of the Parliamentary Assembly of the Council of Europe; each national delegation of the Parties in the Assembly shall put forward three candidates, of whom two at least shall be its nationals. 

The members of the Committee shall be elected for a period of four years. They may be re-elected twice.

The Assembly's requirements with regard to the fairness and transparency of the national procedure for the selection of candidates and the standards applicable to candidates are laid down in Resolutions 1248 (2001), 1540 (2007) and 2160 (2017).

According to Resolutions 1248 (2001), 1540 (2007) and 2160 (2017), the lists of candidates will be examined by the Sub-Committee on Human Rights of the Committee on Legal Affairs and Human Rights, which will draw up a recommendation to the Assembly’s Bureau listing candidates in order of preference or possibly recommend that the Bureau request a new list to be submitted to it if the relevant criteria have not been met. 


*****


Relevant texts: 

European Convention for the prevention of torture and inhuman and degrading treatment (cf. Articles 4 and 5);
Recommendation 1323 (1997) on strengthening the machinery of the European Convention for the Prevention of Torture and Inhuman or Degrading Treatment or Punishment (cf. § 7);
Resolution 1248 (2001) on European Committee for the Prevention of Torture (CPT): composition (cf. §§ 6 and 7);
Resolution 1540 (2007) of the Parliamentary Assembly on Improving selection procedures for CPT members (cf. §§ 6 and 7);
Resolution 1808 (2011) on Strengthening torture prevention mechanisms in Europe (cf. § 4);
Resolution 2160 (2017) on 25 years of the CPT: achievements and areas for improvement (cf. § 6). 


ANNEXE


Procédure électorale :

Conformément à l’article 4 de la Convention européenne pour la prévention de la torture et des peines ou traitements inhumains ou dégradants (CEPT [STE°n° 126[footnoteRef:2]], le CPT se compose d’un nombre de membres égal à celui des Parties.  [2:  Texte révisé conformément aux dispositions des Protocoles n° 1 (STE n° 151) et n° 2 (STE n° 152) qui sont entrés en vigueur le 1er mars 2002.
] 


Les membres du Comité sont choisis parmi des personnalités de haute moralité, connues pour leur compétence en matière de droits de l'homme ou ayant une expérience professionnelle dans les domaines dont traite la Convention. 

Le Comité ne peut comprendre plus d’un national du même Etat. 

Les membres siègent à titre individuel, sont indépendants et impartiaux dans l’exercice de leurs mandats et se rendent disponibles pour remplir leurs fonctions de manière effective.

Conformément à l’article 5 de la CEPT, les membres du Comité sont élus par le Comité des Ministres du Conseil de l'Europe à la majorité absolue des voix, sur une liste de noms dressée par le Bureau de l’Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe ; la délégation nationale de chaque Partie à l’Assemblée parlementaire présente trois candidats dont deux au moins sont de sa nationalité.
		
Les membres du Comité sont élus pour une durée de quatre ans. Ils sont rééligibles deux fois.

Les exigences de l’Assemblée en ce qui concerne l’équité et la transparence de la procédure nationale pour la sélection des candidats et les normes applicables aux candidats sont établies par les Résolutions 1248 (2001), 1540 (2007) et 2160 (2017).

Conformément aux Résolutions 1248 (2001), 1540 (2007) et 2160 (2017), les listes de candidats sont examinées par la sous-commission des droits de l'homme de la commission des questions juridiques et des droits de l'homme, qui fait une recommandation au Bureau de l’Assemblée en indiquant un ordre de préférence entre les candidats ou recommande éventuellement au Bureau de demander qu’une nouvelle liste lui soit présentée si les critères pertinents n’ont pas été satisfaits.


*****


Textes pertinents : 

Convention européenne pour la prévention de la torture et des peines ou traitements inhumains ou dégradants (voir articles 4 et 5) ; 
Recommandation 1323 (1997) de l’Assemblée parlementaire relative au renforcement du mécanisme de la Convention européenne pour la prévention de la torture et des peines ou traitements inhumains ou dégradants (voir paragraphe 7) ;
Résolution 1248 (2001) relative au Comité européen pour la prévention de la torture (CPT) : composition du Comité (voir paragraphes 6 et 7) ;
Résolution 1540 (2007) « Améliorer les procédures de sélection des membres du CPT » (voir paragraphes 6 et 7) ;
Résolution 1808 (2011) « Renforcer les mécanismes de prévention de la torture en Europe » (voir paragraphe 4) ;
Résolution 2160 (2017) « 25 ans du CPT : progrès accomplis et améliorations à apporter » (voir paragraphe 6).
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